
ROČNÍK 20  › ŘÍJEN 2018 ‹  ČASOPIS OBCE SLOUPNICE

› Výsledky komunálních 
 voleb ve Sloupnici 

› Zprávy obecního úřadu

› Základní škola informuje

› Rozhovor Pelmelu – 
 P. Tomáš Reschel

› Sloupenské století



éto nám dalo vale, ke slovu se hlásí doba dešťů, vlezlého větru, jablek a ořechů. Já se však rozhodla, že ještě na chvilku před tou 
krásnou melancholií podzimu uprchnu a chmurné nálady nechám roztát pod paprsky zářivého a teplého slunce, které má na jihozá-
padním cípu Evropy ještě teď, na konci září, nadvládu. Vydala jsem se do jednoho z turisticky nejatraktivnějších měst Portugalska, 
Porta, abych zde zahájila svatojakubskou poutní cestu, která vede ke hrobu svatého Jakuba Staršího, ke katedrále v Santiagu de 
Compostela, což je město ležící ve španělské Galicii. 

Tras, které vás dovedou do Compostely, je mnoho. S ohledem na omezené množství času a netrénované nohy jsem si zvolila dvě stě šede-
sát kilometrů dlouhou Camino Portugues, která není tak známá, stará a mystická, ale vede nádhernou krajinou podél pobřeží, kde si člověk 
na konci září se svou poutí připadá sám. Tedy jen zdánlivě. Neustále totiž potkáváte množství dalších poutníků, které na tuto cestu přivedly 
nejrůznější pohnutky. Někdo chce získat zajímavou turistickou zkušenost, obdivovat pozoruhodnou krajinu i prastaré románské kostely, jiný 
to bere jako sportovní výzvu a překonání svých dosavadních limitů, další chce uniknout ze zaběhlé každodennosti, poznávat místní tempera-
mentní obyvatelé a poutníky z celého světa, mnozí se pak na cestu vydávají za účelem prohloubení duchovního života, pouť je pro ně výrazem 
pokání, prostředkem k očistění. Všechny však spojuje touha ujít desítky či stovky kilometrů a dorazit do vytyčeného cíle.
V mém případě se jednalo o jakýsi chvilkový „útěk“, od něhož jsem si slibovala nalezení rovnováhy a znovuzískání pocitu, že všechno je tak, 
jak má být. Troufám si tvrdit, že jsem nalezla mnohem víc… Člověk má občas tendenci považovat se za středobod vesmíru a vyzdvihovat 
své radosti i trápení nad všechno ostatní. Často si šlapeme po hlavách, ubližujeme si, likvidujeme jeden druhého, abychom dosáhli toho, co 
chceme. A protože obvykle nevíme, co by to mělo být, jsme stále nespokojení. Při urputném hledání domnělého štěstí odhazujeme všechny 
blízké, protože jsou příliš těžcí a bránili by nám v postupu výš. A když konečně dorazíme na vrchol, zjistíme, že svou radost z dosaženého 
úspěchu nemáme s kým sdílet, protože ty nejbližší jsme odkopli. Zaplaví nás ukrutná a sžíravá samota.
Na celé cestě byla nejpřekvapivější jednotlivá setkání. Všichni jsou tu milí a vstřícní, vrhají se k Vám a nezištně nabízí svou pomoc. Kamarádce 
se po prvních dnech udělalo množství puchýřů. Nechtěla to vzdávat, a tak pokračovala dál i přes bolest. Pátý den však do krve rozedřené 
nohy bolely tolik, že už nemohla dojít. A tehdy se objevil hlučný a usměvavý Ángelo (opravdu se tak jmenoval) s lavorem a množstvím obvazů 
a speciálních náplastí. Se svou artrózou si klekl ke kamarádčiným chodidlům a začal jí je omývat a ošetřovat. U toho něco španělsky vykládal 
a vášnivě rozhazoval rukama. Nerozuměla jsem mu ani slovo, ale byla jsem si jistá tím, že je opravdu šťastný. Chtěly jsme mu jeho bezmeznou 
ochotu nějak vrátit, ale on se jen smál a ukázal, ať se za něj v katedrále pomodlíme. Seznam lidí, kteří nám nezištně pomohli, je dlouhý. Majitel 
restaurace, jenž nám dal zadarmo najíst, mladík, který nám uvolnil místo na ubytovně a šel si lehnout ven, paní, jež nám nechala snídani se 
vzkazem, ať máme pěkný den… Všechna ta krásná setkání s pozoruhodnými lidmi, provázenými nejrůznějšími osudy, mě doveda k zjištění, že 
to opravdové štěstí se nenachází vysoko nahoře, že kvůli němu nemusíme šplhat po hlavách ostatních, stačí se pro něj sklonit. Teprve když 
přestaneme vykřikovat „já, já, já, já, já, já…“, můžeme uslyšet hlas, který nás povede…
A tak jsem se s Vámi chtěla o tento výjimečný zážitek podělit. Při svém putování, motivovaném sobeckou touhou utišit své zraněné ego, jsem 
pochopila, že naši věčnou nespokojenost nezpůsobují vysoké daně, nízké platy, migranti, nemožný manžel, ošklivá přítelkyně nebo deštivé 
podzimní počasí. Ta nespokojenost je v nás. Vždycky najdeme problémy, kterými se můžeme zbytečně trápit, stejně jako v nejtěžších chvílích 
můžeme objevit momenty, ze kterých se radovat. 

–TEŠ–
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Zvolení zastupitelé pro období 2018–2022:
• STAROSTOVÉ A NEZÁVISLÍ
Josef Škeřík  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  590 hlasů
Pavel Havlíček  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  316 hlasů
Ing. David Millich  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  362 hlasů
Ing. Martin Škeřík  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  396 hlasů
Bc. et Bc. Jiří Sokol  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  251 hlasů
Bc. Aneta Pecháčková  . . . . . . . . . . . . . . . . . .  227 hlasů

• SDRUŽENÍ KDU-ČSL
Mgr. Petr Peňáz M.A.   . . . . . . . . . . . . . . . . . .  253 hlasů
Jan Bednář, Dis.  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  222 hlasů
Jaroslav Novák  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  225 hlasů
Vít Veselý  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  203 hlasů

• SDRUŽENÍ NEZÁVISLÝCH KANDIDÁTŮ – VENKOV
Milan Bečička  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  319 hlasů
Miroslav Škop  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  244 hlasů
Jana Boukalová  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  318 hlasů

• SK SLOUPNICE
Mgr. Václav Sychra  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  261 hlasů
Josef Vondra  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  213 hlasů

–RED–

Výsledky komunálních voleb ve Sloupnici
Voliči v komunálních volbách rozhodli o složení nového zastupitel-
stva Sloupnice. Účast dosáhla necelých 58 %.
Pro kandidáty Starostů a  nezávislých hlasovalo 39,27 % voličů, 
což v  přepočtu znamená 6 mandátů. Sdružení KDU-ČSL získalo 
23,14 % hlasů, a tedy 4 zastupitele, sdružení nezávislých kandidátů 
VENKOV 22,85 % hlasů, tj. 3 zastupitele a 14,75 % občanů hlaso-
valo pro kandidáty SK SLOUPNICE, který tak vyšle do zastupitel-
stva 2 osoby.
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50% slevy na instalační materiál pro ty majitele nemovitostí, kteří se 
napojí do konce roku 2019.
V  současné době došlo k  dlouho očekávanému asfaltování hlavní 
komunikace. Další komplikace nastanou při uzávěrce silnice č. 360 
od  Čáslavkových do  Vesničky. Uzávěrka je plánována nejdříve na 
15. října a měla by trvat do 8. prosince. Pokud bude stavba probíhat 
bez problémů, bude doba uzávěrky zkrácena. Autobusová doprava 
bude pro tuto část obce ještě upřesněna. 
Chápeme, že doprava po obci v době výstavby kanalizace byla a ještě 
bude komplikovaná, ale všichni víme, že i doma, pokud třeba malu-
jeme nebo něco přestavujeme, že se nám zhorší životní podmínky. 
Nejinak tomu je i v obci. Chtěli bychom vám poděkovat za trpělivost 
a toleranci, kterou jste v době výstavby kanalizace projevili a ještě 
projevíte. 
Věřte, že se našlo i několik jedinců, kteří nastalou situaci neunesli 
a  dokázali to dát náležitě najevo. Kritika mrzí zvlášť u  těch lidí, 
kteří pro obec nic nedělali a nedělají. Je dobře, že jich je pouze za-
nedbatelné procento. Asfaltování místních komunikací je plánováno 
na první pololetí příštího roku.

Hledá se provozní do restaurace 
U Labutě
Jak již bylo dříve avizováno, ke konci října letošního roku podala vý-
pověď z užívání nebytových prostor restaurace U Labutě paní Kři-
vánková. Bylo mi oznámeno, že restauraci zavírá již začátkem října 
z důvodu úklidu a stěhování svých věcí. Obec již v létě podala několik 

Pokračuje stavba kanalizace
Ve dnech 10. až 13. září proběhla na obecním úřadu hloubková kon-
trola ze Státního fondu životního prostředí na stavbu II. etapy ka-
nalizace. Tři úředníci prověřovali vše, co se týká evidence kanalizace 
od  vypsání výběrového řízení, výběru dodavatele, provádění díla 
dle harmonogramu stavby, přípustné odchylky od prováděného díla 
v souladu s projektem a mnoho dalších skutečností, které souvisejí 
se stavbou. Od starosty, paní účetní, zhotovitele stavby, projektantů 
a technického dozoru bylo kontrole předloženo vše, co bylo poža-
dováno. Všichni výše jmenovaní byli kontrole na vyzvání k dispozici. 
Protokol s  výsledkem bude na  obec doručen písemně do  jednoho 
měsíce od ukončení kontroly. 
V  minulém čísle Pelmelu jsme informovali obyvatele v  horní části 
obce, že napojení na  kanalizaci bude možné až po  kolaudaci celé 
stavby. Na základě výše zmíněné kontroly toto prohlášení rušíme. 
Napojení na  kanalizaci bude možné po  kamerových a  tlakových 
zkouškách, dále po  povolení k  předčasnému užívání stavby, které 
vydá odbor životního prostředí v Litomyšli. Toto vše již běží a před-
pokládáme, že v průběhu října bude vše vyřízeno.
Protože jsou na trase kanalizace tři přečerpávací stanice, jsou ma-
jitelé některých nemovitostí nuceni vyčkat, až tyto stanice budou 
zprovozněny. U  horní hasičárny je přečerpávací stanice, do  které 
budou natékat odpadní vody směrem od Vesničky. Další stanice je 
pod Kupkovými a je určena pro rodinné domky v ulici od Beranových 
k Bartoňovým. Po vyřízení výše zmíněných formalit se budou nejprve 
moci napojit nemovitosti od pošty k horní hasičárně a po zprovoz-
nění přečerpávacích stanic další nemovitosti. Stále platí podmínka 

Zprávy obecního úřadu
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jednat jak o  chodníku, tak o  veřejném osvětlení. Při této příle-
žitosti zastupitelstvo schválilo smlouvu o podmínkách provedení 
stavby s Pardubickým krajem, která se týká výše uvedené opravy 
silnice č. 360. 

• Dále zastupitelstvo obce pověřilo Město Litomyšl, aby pro naši 
obec nadále vykonávalo svěřený výkon na  úseku státní správy 
na  projednávání přestupků a  o  sociálně právní ochraně dětí. 
S  Městem Litomyšl bude sepsána veřejnoprávní smlouva o  vý-
konu této státní správy.

• Zastupitelstvo také schválilo Smlouvu o  dílo s  fi rmou Vakstav 
Jablonné nad Orlicí s.r.o. o asfaltování části páteřní komunikace, 
na které byly zhotoveny přípojky pro nemovitosti. Jednalo se o 32 
přípojek. 

• Starosta předložil zastupitelům souhrn vynaložených nákladů 
na  provoz vodovodu za  období 2006–2017. Celkové náklady 
na provoz vodovodu v naší obci se za toto období byly společ-
nosti VAK Vysoké Mýto, s.r.o. vyčísleny na  cca 13 mil. korun. 
Město Vysoké Mýto mělo za  toto období náklady na  vodovod 
cca 59 mil. korun. Při přepočtu na  jednoho obyvatele jsou tyto 
výdaje cca 5 tisíc Kč na obyvatele ve Vysokém Mýtě a cca 8 tisíc 
korun na obyvatele ve Sloupnici. Nejsou zde započítány nálady 
na opravy a přeložky v letošním roce, které se provádějí v rámci 
stavby kanalizace. Společnosti VAK Vysoké Mýto s.r.o. patří 
za provozované služby pro naši obec velký dík.

• Projekční fi rma K.I.P. Litomyšl předala na  obec plány na  rekon-
strukci mateřské školy. Existuje předpoklad získání dotace ve výši 
téměř 4 mil. korun. Rekonstrukce by měla být provedena v příštím 
roce, převážně v době prázdnin. 

JOSEF ŠKEŘÍK 
STAROSTA OBCE

inzerátů na provozovatele restaurace i s nabídkou bytu. K 30. září se 
bohužel nepřihlásil žádný zájemce restauraci provozovat. 
Starosta obce dostal na posledním zasedání zastupitelstva za úkol 
zajistit živnostenský list pro obec na  provozování restaurace pro 
případ, že se nenajde do listopadu žádný zájemce o provozování re-
staurace. Z toho důvodu se obracíme na občany, kdo by měl zájem 
pomoci při provozu restaurace, ať se obrátí na zaměstnance obec-
ního úřadu. Jednalo by se o osobu, která by zabezpečila objednávání 
zboží do restaurace a zároveň pracovala jako kuchař – číšník. A další 
dvě až tři osoby na střídání směny. Účetnictví by zajišťovala obec. 
Za každou informaci jsme vám vděčni.

Nové hlediště Na Mlejnici
Koncem září bylo dokončeno nové sezení v  areálu Na  Mlejnici. 
Řešení navrhli hasiči, stavební práce provedla fi rma pana Bureše 
z Budislavi. Na akci v hodnotě 250 tisíc korun získala obec stotisíco-
vou dotaci od Pardubického kraje, zbytek bude uhrazen z obecního 
rozpočtu. Vedle areálu byla dokončena zpevněná plocha, zasypána 
hlínou a oseta trávou. Bylo částečně upraveno prostranství pod od-
stavnou plochou a rovněž zaseto. Nyní se již tráva zelená. Vytěžená 
hlína z  původního sezení bude po  odstranění maringotek použita 
na zarovnání terénu na zbývající část pozemku. 

Různé
• Pardubický kraj připravuje rekonstrukci silnice č. 360 z Litomyšle 

do Ústí nad Orlicí. Naší obce se rekonstrukce dotkne v úseku pří-
jezdu od Němčic až na  výjezdu z obce na Řetůvku. V  současné 
době se připravuje projekt. Byli jsme projektanty osloveni, zda ne-
chceme při této příležitosti zhotovit projekt na chodníky a veřejné 
osvětlení. Zastupitelstvo obce pověřilo starostu s  projektanty 
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mimo výuku i  různé další funkce. Pracují 
navíc jako výchovný poradce, poradce pro 
volbu povolání, koordinátor informačních 
technologií, preventista socialně-patologic-
kých jevů atd.
 Základní škola je zapojena v  projektu 
s názvem „Místní akční plán rozvoje vzdělá-
vání na území ORP Litomyšl. Ten je realizo-
vaný a fi nancovaný s podporou Evropského 
sociálního fondu, Operačního programu vý-
zkum, vývoj a vzdělávání, státního rozpočtu 
a rozpočtu města.
 V  rámci projektu je žákům ohroženým 
školním neúspěchem poskytováno doučo-
vání i  materiální podpora. Hlavním cílem 
a požadovaným výstupem projektu je zajiš-
tění rovného přístupu ke kvalitnímu vzdělání 
na území ORP Litomyšl se zaměřením na vy-
rovnávání příležitostí a žáků ze socioekono-
micky znevýhodněného a kulturně odlišného 
prostředí.
 Ve  škole působí školní asistent, který 
pomáhá těmto žákům vyrovnat vzdělá-
vací rozdíly. Pedagogům jsou poskytována 

 Novinkou od  nového školního roku je 
zavedení elektronické třídní knihy, takže 
učitelé mohou zapisovat probrané učivo 
a nepřítomné žáky kdykoliv, když mají inter-
netové připojení. Odpadlo nám tak proškr-
távání kolonek, které se nevyplňují. Stejně 
tak odpadlo nošení „třídnic“ do  třídy a  ze 
třídy, hledání „třídnice,“ pokud do ní někdo 
zrovna v kabinetu zapisuje atd. 
 Do budoucna plánujeme i zavedení elek-
tronické žákovské knížky. Jedná se o zjed-
nodušení kontroly výsledků vzdělávání 
žáka (známek). Děti nemusí doma před-
kládat žákovskou knížku, protože rodič si 
třeba na  tabletu nebo mobilním telefonu 
prohlédne všechny známky, které žák do-
stal ze všech předmětů v  daném pololetí. 
Učitelům odpadne starost s  doplňováním 
a  zapisováním známek, pokud si žák za-
pomněl žákovskou knížku. Žákům odpadne 
starost s  vymýšlením výmluv pro učitele 
nebo rodiče, proč žákovskou knížku ne-
mají. Ve  chvíli, kdy učitel zapíše známku 
do  elektronické žákovské knížky, je vidi-

telná pro žáka i  jeho rodiče prakticky kdy-
koliv. Jednotlivé známky mají svou váhu dle 
obtížnosti prověrky nebo zkoušení a elek-
tronická žákovská knížka pak počítá prů-
měrnou známku. Žák i rodič tak hned vidí, 
jaká známka vychází na vysvědčení. El. žá-
kovskou knížku však zavedeme postupně 
tak, aby se na ni mohli připravit i ti rodiče, 
kteří informační technologie zatím nepou-
žívají.
 Dále na  webových stránkách můžete 
shlédnout ve videogalerii i krátký fi lm, který 
představuje školu a  její aktivity. Na  webu 
též objednáváme a odhlašujeme obědy.
 Ve  škole je v  současnosti celkem devět 
ročníků v devíti třídách. Ve  třídách vyučuje 
celkem 14 učitelů a  ve  školní družině pra-
cují dvě vychovatelky. Jedna z nich zároveň 
pracuje jako asistent pedagoga a  druhá 
jako školní asistent. Obě jsou k dispozici pro 
žáky, kterým byla ve školském poradenském 
zařízení doporučená asistence ve  výuce 
v rámci tzv. „inkluze“. Jednotliví učitelé pak 
zajišťují fungování školy i tak, že vykonávají 

Základní škola informuje
Vážení spoluobčané, začal nám další školní rok a já bych Vás rád seznámil s plány naší školy. 
Informace o škole je možno získat též z webových stránek školy (www.zs-sloupnice.cz).
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tou docházkou. Dva žáci z páté třídy odešli 
na víceleté gymnázium. Do první třídy místo 
nich nastoupilo čtrnáct žáků. Z okolních škol 
do různých tříd k nám navíc od nového škol-
ního roku přestoupilo celkem deset žáků. 
Díky tomu se podařilo udržet víceméně 
stejný počet žáků i přes velké množství vy-
cházejících a menší počet žáků nastupujících 
do první třídy. Předpokládáme, že díky vyšší 
porodnosti v  obci bude počet žáků školy 
opět stoupat. V blízké budoucnosti je navíc 
plánována změna fi nancování školství, kdy 
bude rozumně fi nancována výuka, tedy od-
vedená práce a ne počet žáků ve třídě, což 
bylo zejména pro malé školy velkou exis-
tenční hrozbou. 
 Budeme si tedy do nového školního roku 
přát, aby žáci chodili do školy s vědomím, že 
se mají něco naučit a že je to často i práce. 
Že když se má žák něco naučit, naučí se to 
tím, že se to bude učit. A budeme si přát, 
aby měli takové rodiče, kteří je k tomu bu-
dou vychovávat a  vést. Za  jedenáct let 
ve funkci ředitele školy jsem nepoznal dítě, 
které by mělo problémy s chováním ve škole 
jen proto, že je ve škole. A když se nějaký 
problém objevil, zavolalo se rodičům a  ti 
na  výchovu dohlédli. Nejlépe ve  spolupráci 
s námi. Pokud nedohlédli, problém se objevil 
znovu. 

MGR. VÁCLAV SYCHRA
ŘEDITEL ŠKOLY

bezplatná školení a  konzultace ped. sboru 
s  odborníky na  oblast inkluzivního vzdělá-
vání. Dále v  rámci projektu na  škole pro-
bíhá doučování, které je hrazeno z  těchto 
prostředků a  funguje i  kroužek zaměřený 
na  rozvoj čtenářské, matematické a  ko-
munikační gramotnosti. V  rámci tohoto 
projektu nám se školními záležitostmi po-
máhá i školní psycholog. Prostor pro popis 

jeho činnosti by zabral více, než je prostor 
na tento článek. Více se o něm můžete do-
zvědět na  školním webu nebo ve  výroční 
zprávě školy. Výroční zpráva školy, která je 
taktéž umístěná na webu školy, statisticky 
popisuje fungování školy v předchozím škol-
ním roce.
 Na  střední školy odešlo celkem dvacet 
jedna žáků se splněnou povinnou devítile-
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kána Michaela Sherwina, který je z kaliforn-
ského San Francisca. Tématem doktorátu je 
otázka povinnosti v rámci etiky ctností.

›› Při svých studiích se pohybujete tak-
řka po celé Evropě. Kolik umíte jazyků?
 Zejména kvůli svému studiu považuji 
za dobré znát latinu. Ze živých jazyků mám 
aktivní znalost francouzštiny, angličtiny, 
němčiny a  italštiny. Dále umím (spíš pa-
sivně) polsky, rusky a španělsky. Znalost ja-
zyků umožňuje lépe rozumět tomu, co druzí 
chtějí říci (v  psaném i  mluveném projevu), 
a  zároveň být schopen se s  více lidmi do-
rozumět. Také četba biblických textů v růz-
ných jazycích otevře člověku nové obzory.

›› Jak jste se dostal ke kněžskému povo-
lání?
 Své, možná trochu pozdní, povolání přisu-
zuji částečně charakteru pohraniční oblasti, 
ze které pocházím. Onen kraj měl pohnutou 
historii, v poslední době se často mluví o Su-
detech v souvislosti s Mnichovskou dohodou. 
Víme, že původní obyvatelstvo bylo české 
národnosti, ale německého jazyka, že možná 
s ním nebylo nakládáno tak, jak by mělo být, 
za první republiky, ale že to bylo obyvatelstvo 

Po  odchodu P.  Bernarda a  krati�kém p�so-
bení P.  Františka zela sloupenská fara rok 
prázdnotou. Nyní se na ní zabydluje nový ná-
jemník. Je jím P. Tomáš Reschel. O tom, že je 
to �lov<k nadmíru vzd<laný, sv<d�í =ada pís-
men na jeho vizitce. ThLic.RNDr. p=ed jménem 
a Ph.D. za ním. Jestli tedy n<�emu z našeho 
povídání nebudete rozum<t, nev<šte hlavu. 
Ani já jsem všemu nerozum<l. Anebo se za ním 
na fa=e zastavte, on vám to dovysv<tlí.

›› Pane faráři, jste ve  Sloupnici nový. 
Mohl byste se čtenářům krátce představit?
 Jsem knězem královehradecké diecéze, 
vysvěcen jsem byl v roce 2007. Předtím jsem 
studoval na Přírodovědecké fakultě Karlovy 
Univerzity a  pracoval ve  vědeckých profe-
sích na  různých ústavech akademie věd. 
Magisterskou práci jsem dělal na  Ústavě 
fyzikální chemie a  elektrochemie Jaroslava 
Heyrovského v Praze (tento český fyzikální 
chemik získal Nobelovu cenu za  objev po-
larografi cké analytické metody), velký dok-
torát jsem získal v oboru makromolekulární 
chemie na Karlově Univerzitě v  roce 2002, 
ale svou badatelskou činnost jsem provo-
zoval na  Ústavu makromolekulární chemie 
v  Praze na  Petřinách. V  tom samém roce 
jsem nastoupil do semináře. Seminární for-
maci jsem prožil v Olomouci, potom v Praze, 
pak jsem byl tři roky v Římě. Po vysvěcení 
jsem působil ve farnostech v Hradci Králové, 
v Červeném Kostelci, v Broumově, v Ústí nad 
Orlici a nyní jsem ve Sloupnici. Mezitím jsem 
začal studovat morální teologii ve  švýcar-
ském Fribourgu – od  roku 2010, kde jsem 
po dvou letech získal titul Master of teology, 
za další dva roky jsem získal Licenciát a nyní 
pracuji na  doktorátu pod vedením domini-

Rozhovor Pelmelu – P. Tomáš Reschel
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nezvyklé pro člověka, který prožil část ži-
vota ve  velkých městech. I  když pocházím 
z Broumova, což není velké město, víkendy 
jsme trávili u  babičky na  venkově. Venkov 
má svoje kouzlo, lidé k sobě mají blíž, není 
tu tak anonymní prostředí jako ve  městě. 
To je určitě přínosem. Co pozoruji jako 
kněz, na  rozdíl od  velikých měst chtějí být 
lidé na  vsi se svým knězem ve  vztahu. Já 
například jsem skoro každou neděli pozván 
do nějaké rodiny na oběd, což mi umožňuje 
se s  lidmi sblížit a  poznat, kdo do  rodiny 
patří. To je ve  městech už dávno historií. 
I  co se týče sportu, tady člověk vyjde dvě 
stě metrů za faru a  je v podstatě v polích, 
což se mu ve  městě nepovede. Když jsem 
žil v  Římě a  chtěl jsem se v  neděli dostat 
někam do přírody, tak jsem musel překonat 
desítky kilometrů. To tady problém určitě 
není. Naopak je někdy trochu komplikova-
nější při cestování dostat se třeba na vlak 
nebo některé služby tu nejsou dostupné. 
Například kadeřnictví. 

›› Jak vidíte svoji budoucnost? Na slou-
penské faře?
 Pravdou je, že se mi tady líbí a že jsme, 
myslím, nastartovali docela dobré vztahy 
s farníky. Ale vše samozřejmě zaleží na bis-
kupovi, když ten rozhodne a přijde dekret, 
tak budu muset jít jinam. Já osobně se za-
tím nikam dál nechystám.

–JaN–

katolického vyznání a že po jeho vystěhování 
se do té oblasti dostali lidé z různých koutů 
republiky. Podvrátit tradiční víru u  těchto 
lidí, kteří se spolu teprve začali sžívat, bylo 
jednodušší než v jiných oblastech, kde spolu 
lidé žili po dlouhé generace. Možná také, že 
naše rodina je trochu uzavřenější, a tak jsem 
si to v sobě odnesl na svá studia do Prahy. 
Mé povolání ke kněžství se pak začalo rodit 
v době přípravy doktorátu. 

›› Nemáte to jako rodinnou tradici, byl 
nikdo z vašich předků duchovním?
 Maminka mi říkala, že možná k tomu tro-
chu inklinoval můj děda, ale ten se potom 
oženil s babičkou a měli čtyři děti. Jeho se-
stra, moje prateta, si myslela, že moje ma-
minka by se mohla stát řeholnicí, ale vše to 
bylo jen v teoretické rovině. Jinak v blízkém 
příbuzenstvu nevím o nikom, kdo by nastou-
pil duchovní dráhu.

›› Vím o  vás, že občas chodíte běhat. 
Jaký je váš vztah ke sportu?
 Poměrně dost jsem sportoval ke  konci 
základní školy a  na  gymnáziu, reprezento-
val jsem školu v cross country bězích. Hrál 
jsem také v té době šachy. To se ale změnilo 
se začátkem mého vysokoškolského studia 
v Praze – objevili se noví známí, nové úkoly. 
Zjistil jsem ale, že běh je mému tělu pro-
spěšný, tak se k němu rád vracím. Co se týče 
sledování sportu, tak to žádný velký fanda 

nejsem. Snad jen, když se hraje např. mis-
trovství světa ve fotbale, které se blíží k fi -
nále, tak to trochu sleduji, abych mohl vést 
debaty s ostatními o možném výsledku, ale 
jinak se o žádný sport aktivně nezajímám. 

›› Kromě sportu máte ještě nějaké jiné 
koníčky nebo zájmy?
 Hodně času mi zabere studium. Jako 
duchovní osoba se věnuji práci ve  farnosti 
a  modlitbě. K  mým zálibám dříve patřilo 
chození na houby. Když je trocha času a do-
stanu se domů, kde znám svá místa, tak 
zajdu do  lesa. Ke  koníčkům, které jsem si 
získal mimo území naší republiky, patří vy-
sokohorské túry. Během studia jsem téměř 
pravidelně každý srpen zastupoval v  jedné 
farnosti v  Bavorsku, odkud jsme jezdili 
do  Rakouska, do  oblasti Nord Tirol, kde 
jsme jednou dvakrát týdně udělali nějaký 
výšlap. Ve Švýcarsku, když je to možné, tak 
s přáteli také vyrážíme do hor. Nejsem žádný 
excelentní horolezec, sice se nebráním, když 
je třeba lézt někde po řetězech, ale oblast, 
kde se pohybuji, je tak 1 800–2 500 m. Kde 
už leží ledovec, tam se nepouštím. Rád také 
navštěvuji muzea a galerie.

›› Jak se vám líbí ve  Sloupnici? Je vám 
blízky život na vsi?
 Život na vesnici je jiný, než život ve městě. 
Zpočátku mě překvapovalo, jak často mě 
zde lidé zdraví, i  když se neznáme. To je 
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1978–1987
1979  • zemědělské družstvo sloučeno s JZD Zálší 
 (opětovné rozdělení v roce 1982)
1979  • vybudována turistická klubovna na hřišti
1979  • postaveno nákupní středisko
1984  • fotbaloví dorostenci postoupili do krajské soutěže
1984  • v „akci Z“ postavena prodejna Konzumu v Horní Sloupnici 
1985  • odchod řádových sester z domova důchodců
1986  • školka přestěhována z Malochova domu do objektu 
 „staré školy“
1987  • demolice hospody U Vašinů na autobusovém nádraží
1987  • nové věžní hodiny na škole

1988–1997
1989  • přebudování autobusového nádraží do současné podoby
1990  • otevřena restaurace U Labutě
1990  • začátek plynofi kace obce
1991  • zbořen komín někdejší Zahálkovy cihelny
1992  • pod hlavičkou sboru dobrovolných hasičů obnoveno 
 ochotnické divadlo
1994  • kostel sv. Mikuláše prohlášen kulturní památkou
1994  • první ročník turnaje v minikopané
1995  • zprovoznění nové hasičárny v Dolní Sloupnici
1996  • k domovu důchodců přistavěna jídelna

–RED–

1968–1977
1968  • pro nedostatek vody na ledování zrušeno kluziště vedle 
 pekárny a tím i hokejový oddíl
1968  • vznikl oddíl šachu
1973  • první ročník střelecké soutěže O Sloupenský pohár
1973  • vybudována hospoda U Mudáka na Džbánovci
1974  • zřízen vodovodní vrt za cihelnou
1975  • založen Klub českých turistů
1975  • červencová povodeň v Končinách
1976  • opětovné sloučení Dolní a Horní Sloupnice do jedné obce

U příležitosti 100. výročí založení Československa přinášíme letmý 
pohled na vybrané události z dění ve Sloupnici v dalších třech 
desetiletích.

Sloupenské 

st oletí



ŘÍJEN 2018  ›  11

 Požáry sazí v komíně jsou podle statistik poměrně závažné. Jen za loň-
skou topnou sezónu se saze v komíně vznítily v téměř 800 případech. Zby-
lých cca 30 případů požárů komína zapříčinily nevhodné konstrukce komína, 
špatné spáry v komíně, nebo zazděný trám v komíně. Zajištění odborné re-
vize kominíkem je proto nutné.
 I když se můžou požáry komínů jevit jako banalita, reálně se jedná o po-
měrně závažný stav, od kterého může dojít k  rozšíření požáru na střechu 
a celé obydlí. Pokud se vám stane, že vám začnou hořet saze v komíně, roz-
hodně se nesnažte hasit sami. Kdybyste se totiž sami pokusili hasit hořící 
komín (ve kterém může být v okamžiku požáru až 1 000 °C) např. vodou, 
mohl by až explodovat. Vždy proto zavolejte hasiče, a to i v případě, kdy 
máte jen podezření, že se o požár sazí jedná! Nemějte obavy, že v tomto 
případě hasiče obtěžujete. 
 V  případě řádně prováděných revizí komína nehrozí za  zásah jednotky 
žádné zpoplatnění. Ale i v případě, že jste revizi zanedbali, je lepší zaplatit 
pokutu za nedodržení předpisu, než si nechat vyhořet celé obydlí. Škody, 
které jen v loňském roce požáry komínů napáchaly, totiž dosáhly téměř 50 
milionů korun a vedly k úmrtí jedné osoby a 30 zraněním. Pokud se tedy 
stane, že se požár rozšíří mimo komín, rozhodně neriskujte a opusťte ob-
jekt. A rozhodně se nepokoušejte hasit sami. Pamatujte, včasné nahlášení 
požáru je základem jeho rychlé a efektivní likvidace!

ZA JSDH HORNÍ SLOUPNICE JIŘÍ SOKOL

Požární prevence – 
nepodceňujte hořící saze
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Fotbalový oddíl SK Sloupnice hledá 
nové zájemce z řad nejmenších dětí.

Kdo máte zájem, přijďte na hřiště 
za školou, kdykoli v úterý nebo 
ve čtvrtek, kde od 16.00 hodin 
probíhají tréninky fotbalové 
přípravky.

KROUŽKY V RODINNÉM CENTRU KOPRETINA 2018 -2019- I. pol. 
(budova MŠ Sloupnice, vchod zezadu p es dvorek, žlutá brána) 

 
 
 
 
 
 
 
 

     ŠIKOVNÉ RU I KY 
 

- Každé sudé úterý – 15,30 – 17,00 h - 1. lekce – 2. 10. 2018 
- kroužek tvo ení pro d ti 1. stupn  ZŠ 
- cena za 1. pololetí (tj. 7 lekcí) je 350,-- K  (50,-- K  / 1 lekce) 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………….. 
 
 
 

CHOV EXOTICKÝCH ZVÍ AT 
 
- každé liché úterý – 15,30 – 17,00 h - 1. lekce – 9. 10. 2018  
- pro d ti s vážným zájmem o exotická zví ata (3. – 9. t ída ZŠ) 

     -  cena za 1. pololetí (tj. 8 lekcí) je 320,-- K  (40,-- K  / 1  lekce) 
     -   OMEZENÝ PO ET D TÍ, KROUŽEK JE UŽ NAPLN N 
 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………… 
 
 
 
 
 

    KROUŽEK TANE NÍCH A POHYBOVÝCH HER 
 

- každé úterý – 15.30 – 16.30 h - 1. lekce – 2. 10. 2018 
- kroužek pro d ti MŠ a 1. t . ZŠ 
- t locvi na ZŠ, zajistíme odvod d tí MŠ ze školky do t locvi ny 

           -    cena za 1. pololetí (tj. 15 lekcí) je 525,-- K  (35,-- K  / 1 lekce) 
 
……………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………….. 

 
 

 
Kroužek bude zahájen p i ú asti min. 8 d tí. P ihlášky (viz. zadní strana letáku) p ineste, 
prosím, první den konání kroužku. Platba za kroužky nejpozd ji do 31.10.2018. Bližší 
informace na tel. 731 604 601 (p. Dole ková),777 62 10 72  (p. Pavelková). 
 
 
 

Nábor nových 
fotbalistů 
a fotbalistek

00 hodin
alové

Případné dotazy směřujte přímo na trenéry:
Josef Vondra – 603 118 106

Richard Šplíchal – 777 182 135
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Rozsvícení 
vánočního 
st romu 
ve čtvrtek 
29. list opadu 
u rest aurace 
U Labutě

Cvičení pro děti z 1.–5. třídy 
Kdy:  pondělí 17–18 hodin
Cena: jednorázový příspěvek 150 Kč pro Sokol
Těší se na Vás Iva Sochová a Petr Eliáš

Cvičení rodičů s dětmi
Kdy:  středa 17–18 hodin (začínáme 17. října)
Pro koho: děti od 2 do 6 let s rodiči
S sebou:  sportovní oblečení a obuv do tělocvičny pro dítě 
 i doprovod, pití
Cena:  20 Kč za hodinu + jednorázový příspěvek 150 Kč pro Sokol
Těší se na Vás Aneta Syrová

Čas bude upřesněn.

Pojďte si zacvičit do sokolovny



14  ›  ŘÍJEN 2018

Areál Na Mlejnici se dočkal úprav hlediště ve stráni.

Na začátku října bylo po stavbě kanalizace dokončeno 
asfaltování větší části hlavní silnice.

Od listopadu bude k dispozici restaurace U Labutě. Obec hledá 
nového nájemce, případně personál pro zajištění jejího provozu.
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Dne 5. listopadu 2018 
uplyne 20 let od úmrtí paní

Anny Dočkalové

Kdo jste ji znali, 
vzpomeňte, prosím, s námi.

Romana, dcera
Hedvika, sestra
Jindřich, bratr

Klub ALFA-OMEGA
Oblastní charita Ústí nad Orlicí otevírá prostor pro setkávání lidí, 
kteří se vyrovnávají se ztrátou blízkého člověka. 

Naše společnost vytěsnila z veřejného prostoru smrt, její projevy i prožívání smutku. 
Svůj zármutek často potlačujeme a skrýváme. Ztráta blízkého člověka je pro pozůs-
talé vždy bolestná. Tyto zkušenosti jsou nepřenosné, a je důležité sdílet je s těmi, 
kteří nám rozumí, protože podobnými zážitky sami prošli. Právě mluvení a naslou-
chání druhým je hojivé.

Domácí hospic ALFA-OMEGA, který provozuje Oblastní charita Ústí nad Orlicí, 
otevírá prostor, kde si žal můžeme dovolit – místo, kde je možné o těchto věcech 
mluvit, pochopit je a třeba i pomoci druhým, kteří jsou na začátku truchlení. 

Klub ALFA-OMEGA je otevřen všem, kdo potřebují sdílet prožité. Jednou měsíčně 
se scházíme v Klubu u stolu s kávou nebo čajem nad tématy kolem umírání, 
zármutku či odpuštění. Každý se zapojí do té míry, do jaké sám chce. 

Místo: Oblastní charita Ústí nad Orlicí, ulice 17. listopadu 69
Kdy: 18. října, 22. listopadu, 13. prosince
Čas: od 15.30 do 17.30 hodin

Bc. Martina Procházková, tel. 731 402 331, 
e-mail: martina.prochazkova@uo.hk.caritas.cz
Renáta Prokopcová, tel. 739 383 597, e-mail: renata.prokopcova@uo.hk.caritas.cz, 
informace o domácí hospicové péči



 Uzávěrka příštího čísla Sloupnického PELMELU je 20. listopadu 2018.

 Další číslo Sloupnického PELMELU vyjde 7. prosince 2018.

Příspěvky, připomínky a dotazy zasílejte na adresu 
pelmel@sloupnice.cz

Redakční poznámky
→  Články a fotografi e zasílejte v elektronické podobě.

→  Příspěvky, prosíme, zasílejte nejpozději do dne uzávěrky příštího čísla. 
 Nemůžeme zaručit, že příspěvky dodané po datu uzávěrky, budou otištěny.

→  Své příspěvky konzultujte s dostatečným časovým předstihem s redakcí. 
 Redakce si vyhrazuje právo výběru jednotlivých příspěvků.

→  Cena za otištění inzerátu je 200 Kč pro místní, 500 Kč pro ostatní.
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